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چه تهران و واشنگتن پیشنهاد »نهایی« اتحادیه 
اروپا برای احیای توافق هسته ای 2015 ایران را 
بپذیرند یا نه، هیچ کدام احتمالاً این توافق را مرده 
اعلام نخواهند کرد، زیرا زنده نگه داشتن آن منافع 

هر دو طرف را تامین می کند.
به گزارش  گزارش اقتصادنیوز، در شــرایطی که دو هفته از 
پایان مذاکرات بر ســر احیای برجام در شهر وین می گذرد، با 
این وجود به رغم اصرار اتحادیه اروپا مبنی بر نهایی بودن متن 
پیش نویس اخیر و لزوم شتا ب پایتخت ها در پاسخ گویی به آن، 
همچنان پاسخ روشنی بالاخص از جانب تهران دریافت نشده 
است. در روزهای اخیر زمزمه هایی به گوش رسیده که اتحادیه 
اروپا 15 آگوست )دیروز( را به عنوان ضرب الاجل پاسخ گویی 
تهران و واشنگتن اعلام کرده بود. ارشد محمد و پریسا حافظی 
گزارشــگران رویترز، با انتشار یادداشتی با عنوان »برزخ توافق 
هسته ای ایران ممکن است منافع ایالات متحده و ایران را تامین 

کند« این مسئله را بررسی کرده اند.
توافق به این راحتی نمی میرد!

چه تهران و واشــنگتن پیشنهاد »نهایی« اتحادیه اروپا برای 
احیای توافق هسته ای 2015 ایران را بپذیرند یا نه، هیچ کدام 
احتمالاً این توافــق را مرده اعلام نخواهند کرد، زیرا زنده نگه 
داشــتن آن منافع هر دو طرف را تامین می کند. دیپلمات ها، 
تحلیلگران و مقامات مختلف چنین عقیده ای دارند، اما دلایل آنها 
کاملًا متفاوت است. نزد دولت جو بایدن، رئیس جمهور ایالات 
متحده، هیچ راه روشن یا آسانی برای مهار برنامه هسته ای ایران 
وجود ندارد به جز توافقی که بر اساس آن ایران برنامه اتمی خود 
را در ازای رهایی از تحریم های اقتصادی ایالات متحده، سازمان 

ملل و اتحادیه اروپا محدود کرده بود.
بدیهی است استفاده از فشار اقتصادی برای وادار کردن ایران به 
محدود کردن بیشتر برنامه اتمی خود، همانطور که دونالد ترامپ، 
سلف بایدن پس از ترک توافق در سال 2018 بدان اقدام کرد، 
زمانی که کشورهایی مانند چین و هند به خرید نفت ایران ادامه 
دهند، دشوار خواهد بود.افزایش قیمت نفت ناشی از تهاجم روسیه 
به اوکراین و حمایت عمومی مســکو از تهران، راه های احیای 
حیات اقتصادی و سیاسی ایران را ایجاد کرده است و باعث شده 

مقامات ایرانی متقاعد شوند که می توانند صبر کنند.
خورسند از وضعیت کنونی

یک دیپلمات اروپایی که نخواســت نامش فاش شود، گفت: 
هر دو طرف از تحمل وضعیت موجود ناراضی نیســتند. یک 
مقام ارشــد ایرانی هم که خواسته نامش فاش نشود، به رویترز 

گفت: »ما عجله ای نداریم. ما نفت خود را می فروشیم، تجارت 
معقولی با بسیاری از کشورها از جمله کشورهای همسایه داریم، 
ما دوستانمان مانند روسیه و چین را داریم که هر دو با واشنگتن 
در تضاد هستند... برنامه )هسته ای( ما در حال پیشرفت است. 
چرا باید عقب نشــینی کنیم؟«زمانی که ترامپ از توافق کنار 
کشید، استدلال کرد که این توافق نسبت به ایران بیش از حد 
سخاوتمندانه بوده است و تحریم های شدید ایالات متحده را که 
برای خفه کردن صادرات نفت ایران طراحی شده بود، به عنوان 
بخشی از کمپین »فشار حداکثری« دوباره اعمال کرد.پس از حدود 
یک سال انتظار، ایران شروع به نقض محدودیت های هسته ای 
توافق کرد، ذخایر بیشتری از اورانیوم غنی شده را جمع آوری کرد، 
اورانیوم را با خلوص 60 درصد غنی سازی کرد -بسیار بالاتر از حد 
3.67 درصد توافق- و از سانتریفیوژهای پیشرفته تر استفاده کرد.
پس از 16 ماه گفت وگوهای غیرمستقیم میان ایالات متحده و 
ایران، در حالی که اتحادیه اروپا نقش هماهنگ کننده و میانجی 
گر را میان طرفین ایفا کرده، یک مقام ارشد اتحادیه اروپا در 8 اوت 
گفت که آنها پیشنهاد »نهایی« را ارائه کرده اند و انتظار دارند که 

طی هفته های آتی بدان پاسخ داده شود.
 امیرعبداللهیان: اگر آمریکا انعطاف نشان دهد

 در روزهای آینده به نقطه توافق می رسیم
 وزیر امور خارجه با بیان این که تا 12 امشب آخرین جمع بندی 
خود را به صورت مکتوب به هماهنگ کننده اتحادیه اروپا ارائه 
می دهیم، تصریح کرد: اگر آمریکا انعطاف نشان دهد در روزهای 
آینده به نقطه توافق می رسیم. آنها از پلان بی صحبت می کنند 

ولی ما هم پلان بی خود را داریم.
به گزارش اقتصاد آنلاین، حســین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه جمهوری اســلامی ایران دیروز )دوشنبه( 2۴ مرداد ماه 
در مراسمی به مناسبت روز خبرنگاران ضمن تبریک این روز 
به خبرنگاران از تلاش های آنها قدردانی کرد.وی به سیاســت 
همســایگی دولت سیزدهم پرداخت و افزود: در نگاه به آسیا با 
پایبندی به استقلال سیاسی و متعهد بودن به سیاست نه شرقی 
نه غربی و هیچ وقت کســی بنا ندارد از خط قرمز و استقلال 
سیاسی کشور عبور کند. به هیچ وجه سیاست خارجی خود را به 
هیچ بلوکی گره نخواهیم زد. نه سیاست خارجی را به غرب و نه 
شرق نه به  روسیه، چین، فرانسه و انگلیس، بلکه سیاست خارجی 
را به منافع ملی گره می زنیم. منفعت ملی در هر جای جهان باشد 
دنبال می کنیم ولی به نگاه های متعارضی که در داخل کشور در 
خصوص نوع تعامل و رویکرد کشور در حوزه دیپلماسی وجود 
دارد احترام می گذاریم. رئیس دســتگاه دیپلماسی خاطرنشان 

کرد: به صراحت تعامل را در چارچوب سیاست خارجی متوازن 
می دانیم. وزیر خارجه ادامه داد: همه اروپا را ســه کشور عضو 
برجام ندیدیم. در حوزه های دیگر توانستیم همکاری با اروپا را تا 
حدی پیش ببریم که برخی شرکت های اروپایی در ایران اقدام به 
فعالیت کردند.امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: دیپلماسی اقتصادی 
۴0 درصدی در برنامه های وزارت خارجه را تیم همکاران من به 
صورت جدی دنبال کردند. شورای عالی را هر 15 روز یک بار 
در وزارت خارجــه داریم و همه وزارتخانه ها در این زمینه فعال 
هســتند.وی همچنین گفت: از 37 درصد تا 570 درصد حجم 
تبادل تجاری ما افزایش یافته است. دولت کشور را به برجام گره 
نخواهد زد، حتی اگر برجام به نتیجه رسید و حتی اگر خوب و 
به درستی کار کرد تحریم های ثانویه برداشته شده و تحریم های 
اولیه پابرجاست. بی اثر کردن تحریم های اولیه را باید دنبال کنیم.
وزیر خارجه بیان کرد: دیپلماســی آب برای ما خیلی مهم بود. 

گشایشی در این حوزه ایجاد شده است.
امیرعبداللهیان همچنین از خبرنگاران خواست که به ایرانیان 
خارج از کشــور به صورت ویژه بپردازند و افزود: براساس آمار 
رســمی تعداد ایرانیان خارج از کشور چهار و نیم میلیون نفر و 
براساس آمار غیررسمی هفت میلیون نفر هستند. همبستگی 
ایرانیان در خارج از کشور خیلی قوی نیست.وزیر خارجه بیان کرد: 
زمانی که با ایرانیان دیدار داریم یک اعتراض دارند و می گویند 
چرا یارانه ما را قطع کرده اید. حق ما از نفت است و این یارانه بر 
اساس قانون موظف هستید به ما بدهید. وی درباره گفت وگوهای 
وین گفت: تصمیم نظام بر این قرار گرفت موضوع مذاکرات وین 
را به زندگی روزمره مردم گره نزند. از تیتر اخبار صدا و ســیما و 
رسانه ها خارج کنیم ولی به جای اینکه یک روزشمار هیجانی به 
کشور ارائه دهیم در دل مذاکرات کار واقعی را انجام دهیم. آنچه 
امروز مردم از ما می خواهند این است که به اندازه کافی مذاکره 
کردید و حرف زدید، مردم از ما نتیجه می خواهند. نتیجه ای که 
می خواهند صرفنظر از نگاه سیاسی و چپ و راست، برداشتم از 
یک سال گذشته که موضوع را دنبال می کنیم در مسائل ملی 
چپ و راست و مستقل همه نگاهشان ملی است. ممکن است 
فردی نظر شخصی خود را بگوید ولی رویکرد اصولی و اساسی 
در بین اصحاب رسانه نگاه به منافع ملی است و به حزب و جریان 
و گروه و فرد نیســت و این برای ما در میز مذاکره قدرت ایجاد 

کرده است و این نشانگر فرهیختگی جامعه رسانه کشور است.
امیرعبداللهیان ادامه داد: نگاه توام با فرهیختگی رسانه ها به ما 
کمک کرده و برای ما فرصت و تولید قدرت در میز مذاکره کرده 
اســت. آیا ما به دنبال توافق هستیم یا خیر؟ برخی به ما ایراد 

می گیرند که شما چیدمانی را گذاشته ای که توافق نشود اصلا 
چنین نیست. مممکن است فردی یا افرادی در تیم ملاحظاتی 
به برجام داشته باشند. برجام نتیجه ماه ها تلاش همکاران ما در 
وزارت خارجه بوده و به ســندی رسیدیم و مثل هر سند دیگر 
می تواند ایردات زیادی داشته باشد. ایراد اساسی که در سند برام 
می بینیم در حوزه راستی آزمایی آنچه مربوط به تعهد ما می شود 
به خوبی راستی آزمایی می شود که چند دستگاه سانتریفیوژ کار 
کند و چه دردصد غنی سازی و صفر تا صد آن بررسی می شود. 
ما که الان مذاکره می کنیم ممکن اســت با مشکلاتی مواجه 
باشیم. ما متنی داریم با مطالبات خود و منافع صد درصد ملی 
ولی طرف های مقابل هم شش کشور هستند و ملاحظات خود ا 
دارند. توافقی که حاصل می شود نتیجه تضارب آرای 1+6  است.
وی گفت: متنی که ما داریم ممکن اســت بخشی از ایرادات 
برجام در آن باشد. تیم با نگاه به این که می خواهیم توافق انجام 
شــود اعزام شده است و صرفنظر از نگاه فردی من یا دیگران، 
تصمیم کشور این است که چنانچه خطوط قررمز ما رعایت و 
منافع ما تامین شود توافق را را می خواهییم. یکی از دلایلی که تا 
الان طولانی شده به این خاطر است که نمی خواهیم از خطوط 
قرمز عبور کنیم.  وزیر خارجه گفت: الان در نقطه ای هستیم که 
شاید در شروع پایان توافق هستیم ولی اینکه شروع پایان توافق 
چقدر می  توماند زمان ببرد بستگی به طرف آمریکایی دراد. آنچه 
بین ما و سه کشور اروپایی و چین و روسیه باید انجام شود انجام 
شده است. در مذاکرات اخیر وین پیشرفت هایی را داشتیم و به 
طرف آمریکایی از قبل گفتیم. واسطه رسمی ما در سطح مذاکره 
کنندگان ارشد مورا هست و رئیس مورا بورل هست و بورل شاید 
تا سه ماه پیش کمتر خودش مستقیم وارد موضوع می شد ولی از 
زمانی که به تهران آمد به صورت مستقیم وارد طراحی  ها و ارائه 
متن شده است. ما موافق نبودیم که هماهنگ کننده متن بدهد. 
گفتند ما پستچی نیستیم که پاکت شما  را به آمریکا بدهیم و 

برگردانیم. بورل تا الان دو متن داده است و تلفیقی از ایده های 
طرف های مقابل است. امیرعبداللهیان بیان کرد: وزیر خارجه 
قطر، عمان، قطر، فرانســه و ... پیام هایــی میبرندو می آورند. 
آمریکایی ها می خواهند در مذاکرات مشکلات خود را بزرگ کنند. 
همیشه یک ادبیات نخ نما دارند ما نمی خواهیم از خطوط قرمز 
خود عبور کنیم نمی خواهیم توافقی را به نتیجه برسانیم کمه بعد 
از دو سه ماه بگوییم توافق انجام شد ولی روی زمین هیچ اتفاقی 
رخ نداد. در چانه زنی ها اگر قرار باشــد روی کاغذ توافقی انجام 
شود و مردم حس نکنند در زندگی شان تاثیر بگذارد چه رخ داده 
است. خود را معطل توافق نکردیم و دولت برنامه اقتصادی را با 
جدیت دنبال می کند. ما در وزارت خارجه خود را متعهد می  دانیم 

ماموریتی که به ما واگذار شده به توافق برسانیم
وزیر خارجه بیان کرد: در باره سه موضوع با آمریکا در حال تبادل 
پیام هســتیم و طی روزهای آینده آخرین نظرات خود را اعلام 
می کنیم به آمریکا گفتیم اگر نظرات ما روی این سه موضوع که 
نظرات منطقی است رعایت شود آمادگی داریم وارد مرحله اعلام 

توافق بشویم و نشست جمع بندی را برگزار کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: به صراحت به آمریکا گفتیم که گفته 
در آستانه انتخابات هستیم و مشکل بنزین داریم حتما طرف 
آمریکایی باید انعطاف نشان دهد. ما در همه مراحل مذاکرات 
در موضوعاتی که می توانستیم انعطاف نشان دهیم نشان دادیم. 
آمریکا به خوبی می داند چقدر انعطاف نشان دادیم الان نوبت 
انعطاف طرف آمریکایی است. طرف آمریکایی در مذاکرات اخیر 
وین در حد نسبی در دو موضوع انعطاف شفاهی خود را بیان کرده 
و باید کتبی باشــد و در موضوع سوم و تضمین ها باید انعطاف 
آمریکا را داشته باشیم اگر آمریکا انعطاف را نشان دهد در روزهای 
آینده به نقطه توافق می رسیم. آنها از پلان بی صحبت می کنند 
ولی ما هم پلان بی خــود را داریم. این موضوع باید از طریق 

مذاکرات به نتیجه برسد.

تغییر موضع آمریکا پیرامون احیای برجام

برجام مردنی نیست!

 استیضاح ها، تذکرات و سوال های نمایندگان افزایش می یابد

نماینده مجلس : بیش از ۷۰ درصد شعارهای رئیسی اجرا نشده است
محمودزاده گفت: بیشتر شعارهای دولت محقق نشده 
است یعنی حرف ها و شعارهایی که آقای رئیسی در 
هنگام انتخابات، بعد از انتخاب شدن و هنگام معرفی 
کابینه مطرح کرد بیش از ۷0 درصدش نه تنها اجرا 

نشد بلکه برعکس درآمده است.
به گزارش خبرآنلاین، جلال محمودزاده نماینده مردم مهاباد 
، در رابطه با عملکرد دولت در پایان نخستین سال فعالیت و در 
پاسخ به این سوال که »آیا انتظار شما از دولت سیزدهم هم 
در زمینــه عملکردی و هم در زمینه ارتباط دولت با مجلس 
برآورده شده است؟«، گفت: در بحث عملکرد بیشتر شعارهای 
دولت محقق نشده است یعنی حرف ها و شعارهایی که آقای 
رئیسی هنگام انتخابات، بعد از انتخاب شدن و هنگام معرفی 

کابینه مطرح کرد بیش از 70 درصدش نه تنها اجرا نشد بلکه 
برعکس درآمده، در بحث های اقتصادی و تورم که قرار شد 
قیمت ها از سال گذشته بالاتر نرود، قرار شد که قیمت دارو 
افزایش پیدا نکند، قرار بود که تورم تک رقمی شود، قرار شد 
که 1 میلیون شغل در سال ایجاد شود، قرار شد که یک میلیون 
مسکن ساخته شود و همه این ها عملی نشده است. در کل 
شعارهای دولت آقای رئیسی در یک سال گذشته بیشترشان 

عملی نشده است.
نماینده مردم مهاباد در مجلس در ادامه پیرامون رابطه دولت 
با مجلس، اظهار داشت: در بحث رابطه میان دو قوه مجریه و 
مقننه، خب مجلس از ابتدا خیلی از دولت حمایت کرد، حتی 
تعدادی از نمایندگان نامه نوشــتند که آقای رئیسی بیاید و 

برای ریاست جمهوری کاندیدا شود. اما این کارت زردهایی 
که به وزرای دولت داده می شود پیام دارد، پیامش این است 
که دولت برنامه های مدنظر مجلس را پیاده نکرده اســت و 
ارتباطش با مجلس کم کم کمرنگ تر می شود یعنی هر روز 
فاصله اش بیشتر می شود.وی ادامه داد: مطمئناً از این به بعد 
هم درخواست استیضاح ها افزایش پیدا می کند، هم تذکرها 
و سوال ها افزایش پیدا می کند و همینطور اگر دولت وزرای 
جدید به مجلس معرفی کند، قطعا به آسانی از مجلس رأیِ 

اعتماد نخواهند گرفت.
محمودزاده با تاکید بر لزوم بروزرسانی دولت در برنامه ها، 
عنــوان کرد: دولت در ســال دوم کاری اش باید یک مقدار 
خودش را بازســازی کند و هچنین شــعارهایی که داده و 

برنامه هایی که گفته را بروزرسانی کند و روی آن ها کار کند. 
دولتمردان باید به متن جامعه بروند و بدون اسکورت و این ها 

ببینند که وضعیت جامعه به چه صورت است.
وی افزود: دولتی ها باید بروند ببینند وضعیت بیمارستان های 
خصوصی چگونه اســت، وضعیت بیمارستان دولتی به چه 
صورت اســت، به کسی که در حال مرگ است و پول ندارد 
در بیمارستان دولتی نوبت یکساله می دهند، در بیمارستان 
خصوصی یک روزه عمل می کنند اما 200 میلیون تومان از 
او می گیرند باید کل زندگی اش را بفروشد. از این به بعد اگر 
در یک خانواده یک بیماری ایجاد شود خانواده به زیر خط فقر 
می رود و هر چه دارند از یخچال و تلویزیون و خودرو را باید 
بفروشد و صرف درمان بیمارشان در بیمارستان خصوصی کند، 

دولت باید این ها را شناسایی و ریشه یابی و حل کند.
نماینده مهاباد در ادامه عنوان کرد: تعارض منافع نباید در بین 
مسئولان دولت وجود داشته باشد کسی که خودش شرکت 
دارویی دارد، نباید برای داروی کشور تصمیم بگیرد، کسی 
که خودش شــرکت واردکننده نهاده های دامی دارد، نباید 
مسئول بخشی شود که برای واردات و صادرات نهاده های 
دامی تصمیم بگیرد. دولت باید به این ها بپردازد و جلوی این 

گلوگاه های فساد را بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: اگر چنین نشود قطعا دولت در سه سال 
آینده با چالش های بزرگی رو به رو می شود و مجلس هم حتما 
از بعد نظارتی کوتاه نمی آید و حجم تذکرات و استیضاح و .. 

افزایش پیدا می کند.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:
اگر کالاهای پایه ای خارج از بورس به فروش رسد 

جرم انگاری می شود
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: براساس مصوبه کمیسیون 
صنایع و معادن درباره عرضه کالاهای پایه ای در بورس، اگر کالاهای پایه ای 

خارج از بورس به فروش رسد، جرم انگاری می شود.
به گزارش بازار، مصطفی طاهری درباره طرح تنظیم بازار کالاهای مشــمول الزام به عرضه 
در بورس کالا، گفت: ما برای تنظیم بازار و قیمت گذاری دو مسیر داریم؛ نخست قیمت گذاری 
دستوری و دوم قیمت رقابتی که براساس عرضه و تقاضا است؛ طی چند سال گذشته قیمت 
کالاهای پایه ای که در بورس کالا عرضه می شود، رقابتی است البته باید به این نکته نیز توجه 
کرد که قیمت این کالاها به طور مثال بهای میلگرد فولاد بر قیمت مسکن تاثیرگذار است یا 
قیمت ورق در بهای خودرو و لوازم خانگی اثرگذار اســت زیرا کالاهای پایه ای مانند فولاد در 
ابتدای زنجیره عرضه می شود و مواد اولیه تولید سایر کالاها هستند.نماینده مردم زنجان و طارم 
در مجلس شورای اســلامی افزود: از آنجاکه عدم الزام به عرضه کالاهای پایه ای در بورس، 
جرم انگاری نشده، در سال ۹8 تنها 37 درصد انواع ورق های فولادی در بورس کالا عرضه شد 
و باقی مانده خارج از بورس کالا با قیمت های بسیار بالا عرضه شد درحالیکه 100 درصد ورق 
تولید شده موردنیاز بود.این نماینده مردم در مجلس یازدهم اضافه کرد: در دوره ای تنها 20 درصد 
شمش در بورس کالا عرضه می شد در حالیکه 100 درصد محصول تولیدی موردنیاز کشور بود.
وی درباره انتشار برخی اخبار مبنی بر مخالفت دولت با طرح مذکور، گفت: دولت در ستاد تنظیم 
بازار، بارها مطرح کرده که اگر کالاهای پایه ای خارج از بورس به فروش رود، جرم است اما از 
آنجاکه تاکنون این موضوع قانون نبوده، نتوانستند با متخلفان برخورد کند؛ آقای فاطمی امین وزیر 

صمت نیز خواهان تصویب این موضوع بود.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم تصریح کرد: برخی می گویند روش کنونی عرضه برای 
پتروشیمی ها جواب می دهد، حال باید پرسید که اگر تولیدکنندگان از فردا تصمیم بگیرند که 
عرضه نکنند از آنجاکه هیــچ جرم انگاری در این حوزه صورت نگرفته، نه نیروهای امنیتی و 

نه دادگاه نمی تواند با مجرمان برخورد کنند، این موضوع درباره کالاهای پایه نیز صادق است.
طاهری با بیان اینکه در برهه ای، قیمت میلگرد و ورق فولادی فقط با بورس بازی 30 درصد 
بالاتــر از نرخ جهانی بود حال آنکه همه زنجیره ی آن داخلــی بود یعنی در آن زمان اگر این 
محصولات را وارد می کردیم، از قیمت های داخلی ارزانتر می شد، علت این گرانی بی ضابطه را در 
عرضه قطره چکانی و عرضه 10 درصدی این محصولات در بورس دانست.این نماینده مردم در 
مجلس یازدهم تصریح کرد: براساس مصوبه کمیسیون صنایع و معادن درباره عرضه کالاهای 
پایه ای در بورس، اگر کالاهای پایه ای خارج از بورس به فروش رســد، جرم انگاری می شود و 
این امر موجب ساماندهی بازار خواهد شد.رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس درباره جایگاه 
شورای عالی بورس در طرح مذکور توضیح داد: در این طرح کمیته ی پیش بینی شده، دخالتی در 
جایگاه شورای عالی بورس نمی کند در واقع این کارگروه کالایی که باید در بورس عرضه شود 
را مشخص می کند.وی برای تشریح مطلب فوق به بیان مثالی پرداخت و ادامه داد: در دوره ای 
قیمت شیشه بنا به دلایل بین المللی و بدون تغییر بهای مواد اولیه، آب، برق و گاز، 3 برابر افزایش 
یافت و موجب شد که شیشه در کشور یافت نشود براساس مصوبه کمیسیون صنایع و معادن، 
کمیته ای پیش بینی شده که در این شرایط تعیین می کند، شیشه باید در بورس کالا عرضه شود؛ 
منظور از عرضه کالا در بورس، قیمت گذاری نیست بلکه بودن یا نبودن کالا است. طاهری افزود: 
در کارگروه مذکور وزیر اقتصاد یا نماینده وی، وزیر صنعت، معدن و تجارت و نمایندگان بخش 
خصوصی حضور دارند به این معنا که سه نفر از بخش خصوصی با حق رای و سه نفر از دولت 

و یک نفر از قوه قضائیه حضور دارند.

 واکنش فرمانده کل ارتش به درگیری های اخیر
 در مرز افغانستان

امیر موسوی با بیان اینکه عمده دلیل درگیری های مرزی اخیر با افغانستان 
این است که طرف مقابل هنوز آن نظم و نسق مطلوب را پیدا نکرده، گفت: 
این درگیری ها باید از طریق دیپلماتیک حل شود و نیازی به دخالت نیروهای 

نظامی و انتظامی نیست.
به گزارش اقتصادآنلاین، امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش جمهوری 
اســلامی ایران درباره شایعات منتشر شده از درگیری های مرزی اخیر بین جمهوری اسلامی 
ایران و نیروهای طالبان، گفت: اختلاف مرزی کوچکی در بخشی از مرز با افغانستان وجود دارد؛ 
به این دلیل که در کشور مقابل پس از تغییر حکومت، هنوز آن نظم و نسق لازم برقرار نشده، 
گاهی این سوتفاهم ها پیش می آید و درگیری های کوچکی رخ می دهد که به سرعت هم تمام 
می شود. امیدواریم هرچه زودتر مسئولان سیاسی این اختلافات را برطرف کنند.وی در پاسخ به 
این سوال که آیا شایعات درباره شهادت یک سرباز وظیفه در درگیری های مرزی اخیر با نیروهای 
طالبــان صحت دارد؟، اظهار کرد: از نیروهای ارتش جمهوری اســلامی ایران که در آن خط 
مستقر هستند، چنین موردی نداشتیم؛ درباره نیروهای فراجا نیز اطلاع دقیقی ندارم که درگیری ها 
منجربه شهادت شده است یا خیر ولی گاهی اوقات در این درگیری های مرزی، تیراندازی پراکنده 
وجود دارد.امیر موسوی در پاسخ به این پرسش که آیا احتمال دارد دسیسه و سوءنیت دشمنان 
برای تخریب روابط ایران و افغانستان در انتشار چنین شایعاتی دخیل باشد؟، افزود: قطعا دشمنان 
ما دل شان نمی خواهد بین 2 کشور همسایه، یک روابط عادی مبتنی بر استقلال و اقتدار هر 2 
طرف برقرار باشد؛ دشمنان ما نه با ملت ایران دوستی دارند و نه با ملت افغانستان، بنابراین دنبال 
مسائلی می گردند تا اختلافاتی بین ما ایجاد کنند که باید هوشیار باشیم.فرمانده کل ارتش با بیان 
اینکه این مشکلات مربوط به بحث های سیاسی است، تصریح کرد: باید طرفین باهم بنشینند 
و این مشکلات را برطرف کنند؛ عمده دلیل این درگیری ها این است که طرف مقابل هنوز آن 
نظم و نسق مطلوب را پیدا نکرده است. این درگیری ها باید از طریق دیپلماتیک حل شود و نیازی 

به دخالت نیروهای نظامی و انتظامی نیست.

مسکن نه ارز بر است نه مشمول تحریم می شود
نایب رئیس مجلس گفت: مسکن مشمول ارز و تحریم نمی شود بلکه برای 

ساخت مسکن نیاز به زمین و تسهیلات است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، آعلی نیکزاد گفت:  به رئیس جمهور نامه نوشته ایم که 
اگر می خواهید 22 میلون روستایی به شهر نیایند وحاشیه نشین نشوند باید در ابتدا اقتصاد روستا 

اصلاح و آب کشاورزی ، شرب ،ارتباطات ، راه روستایی ومسکن روستایی تامین شود.
به گفته نایب رئیس مجلس   مســکن نه ارز بر است و نه به تحریم مربوط می شود بلکه 
نمامی نهاده های آن در داخل تولید می شود و می توانیم بیش از یک میلیون مسکن ساخت 
به شرطی که دولت زمین بدهد و با تسهیلات لازم آن را حمایت کند او گفت: اگر می خواهید 
اتفاقی در مسکن رخ دهد باید شورای عالی مسکن به ریاست رئیس جمهور برگزار شود و 100 
متر مسکن 2.5 نفر شغل ایجاد می کند  یک میلیون مسکن یعنی 100 میلیون متر خانه ساخته 
شده و برای  2ونیم میلیون نفر شغل ایجاد خواهد شد.او می گوید: می گویم چرا وام ساخت 
مسکن نمیدهد می گویند وام به صنایع نمی رسد درحالی که70 درصد مسکن  به صنایع مربوط 
است و اگر مسکن ساخته نشود چه کسی سیمان محصولات صنایع را می خرد.نیکزاد گفت: 18 
میلیون هکتار از اراضی در اختیار وزارت جها کشاورزی است و کل مساحت شهرها و روستاها 
10 میلیون هکتار نمی شود چرا دور شهرها محدود کرده ایم. پیش از این اعلام شده بود که از 
22 بانک که باید تسهیلات به حوزه ساخت مسکن پرداخت کنند طبق آمار هیچ یک از بانک ها 

تسهیلاتی پرداخت نکرده اند.

 خرید گوشی همراه فقط 
با کد ملی از اول پاییز اجرا می شود

نایب رئیس اتاق اصناف تهران گفت: اجرای طرح خرید گوشی با تلفن همراه از 
اوایل پاییز اجرایی خواهد شد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، آقای ابراهیم درستی گفت: یکی از آیتم های خرید گوشی 
همراه فقط با کد ملی طرح افق اســت. بر اساس این طرح  تمامی واردکنندگان، تولیدکنندگان، 
عمده فروشان و خرده فروشان باید تمامی کالا های خود را در این سامانه مربوطه ثبت کنند زیرا همه 
بخش های زنجیره تأمین )اعم از واردکنندگان، تولیدکنندگان، عمده فروشان و خرده فروشان( ملزم 
به ثبت خرید و فروش خود در سامانه جامع تجارت و صدور فاکتور الکترونیک خواهند بود.به گفته او، 
در واقع هدف از دریافت کد ملی از خریداران تلفن همراه جلوگیری از واسطه گران است اتفاقی که 
با اجرای این طرح رخ می دهد اصلاح فرایند طرح افق است تا کل زنجیره تامین تا عرضه موبایل 
شفافیت بیشتری پیدا کند و هیچ محدودیتی با اجرای این طرح وجود ندارد.نایب رئیس اتاق اصناف 

تهران این را هم گفت:اجرای طرح خرید گوشی با تلفن همراه از اوایل پاییز اجرایی خواهد شد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد
۱۰ درصد سهم قرعه کشی خودرو به کام دارندگان 

خودروهای فرسوده
فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت از اختصاص 10 درصد از خودروهای قابل 

عرضه در قرعه کشی به دارندگان خودروهای فرسوده خبر داد.
به گزارش بازار، سیدرضا فاطمی امین در حاشیه کمیسیون های مجلس شورای اسلامی گفت: در تبصره 
7 قانون بودجه سال جاری، پیش بینی شده است 10 درصد از خودروهایی که از طریق قرعه کشی عرضه 
می شود به دارندگان خودروهای فرسوده تعلق گیرد.وی افزود: به دلیل فراهم نبودن زیرساخت ها، از ماه 
آینده این قانون اجرا می شود و سهم دارندگان خودروهای فرسوده که در دو قرعه کشی قبل برنده نشده 

اند در قرعه کشی پیش رو محفوظ است.

اخبار کوتاه 

رئیس جمهور در جریان فرایند نظارت ســتادی بر فعالیت وزارتخانه های دولت،  دیروز 
دوشنبه در دومین جلســه، به وزارت جهاد کشاورزی رفت و در جمع مدیران ارشد این 

وزارتخانه حضور یافت.
به گزارش تسنیم، آیت الله سید ابراهیم رئیسی  در جریان فرایند نظارت ستادی بر فعالیت وزارتخانه های دولت، 
دیروز دوشنبه در دومین جلسه، به وزارت جهاد کشاورزی رفت و در جمع مدیران ارشد این وزارتخانه حضور یافت.

در این جلسه مهم ترین ماموریت وزارت جهاد کشاورزی را تامین امنیت غذایی پایدار برای کشور خواند و گفت: 
وزارت جهادکشاورزی باید زمینه تامین غذای سالم، با کیفیت، ارزان و با منشا داخلی، را در کشور فراهم کند، لذا 
نقش این وزارتخانه در خودکفایی و امنیت غذایی کشور راهبردی و بسیار تعیین کننده است.رئیس جمهور تکمیل 
زنجیره ارزش در حوزه محصولات کشاورزی را جزء مهم ترین وظایف وزارت جهادکشاورزی خواند و افزود: این 
وزارتخانه باید زنجیره ارزش کالاهای اساسی را با اولویت گندم و دانه های روغنی و با هماهنگی بین حلقه های 
مختلف این زنجیره توســعه داده و گامی راهبردی در راستای استقلال و امنیت غذایی کشور بردارد. فرآوری 
محصولات کشاورزی با هدف رونق صنایع تبدیلی و توسعه صادرات در این حوزه دیگر تاکید مهم آیت الله رئیسی 
به مدیران ارشد وزارت جهادکشاورزی بود. دکتر رئیسی با اشاره به ظرفیت عظیم باغداری و اراضی کشاورزی و 
نیز تنوع اقلیمی کشور خاطرنشان کرد: با این ظرفیت بالا، روا نیست که سهم کوچکی از بازار محصولات فرآوری 
شده دنیا در اختیار کشورمان باشد. توسعه صنایع تبدیلی و تکمیل زنجیره ارزش، مهم ترین پیش نیاز توسعه اقتصاد 
کشاورزی در کشور است که خود می تواند، موجب توسعه اشتغال و افزایش درآمد خصوصا در مناطق روستایی 
شود.رئیس جمهور همچنین وجود نعمت 50 میلیون هکتاری مراتع را فرصتی مناسب برای تولید علوفه دام و 
توسعه دامپروری ارزیابی کرد و گفت: اصلاح الگوی کشاورزی و دامپروری منطبق بر تناسب نژادهای گیاهی و 
دامی با اقلیم کشورمان از سیاست های دولت است.آیت الله رئیسی خودکفایی در تولید بذر و اصلاح الگوی مصرف 
آب را دو اولویت راهبردی دیگر در حوزه کشاورزی خواند و افزود: امنیت غذایی پایدار در کشور در گرو خودکفایی 
در تولید بذر کشاورزی است و وزارت جهادکشاورزی باید به این مسئله اهتمام داشته باشد ضمن آنکه اصلاح 

الگوی مصرف آب، با رایگان کردن آن برای کشاورزانی که از روش های نوین آبیاری از جمله آبیاری زیرسطحی 
استفاده می کنند، باید در دستور کار قرار گیرد.رئیس جمهور ایجاد شهرک های گلخانه ای، توجه به تأمین دانه های 
روغنی در داخل و استفاده بهینه از ظرفیت بزرگ کشور در پنبه کاری را مورد تأکید قرار داد و خاطرنشان کرد: 
کشاورزی اساساً صنعتی اشتغالزا است و می تواند برای تحقق شعار سال به شکل دانش بنیان توسعه پیدا کند. اگر 
کشاورزی فعال شود، اقتصاد روستایی رشد می کند و با افزایش درآمد در روستا، مهاجرت روستاییان به شهرها 
متوقف می شود.آیت الله رئیسی با بیان اینکه دولت به دنبال افزایش صرفه اقتصادی کشاورزی برای روستاییان 
است، افزود: خرید تضمینی 7 میلیون تن گندم بعنوان محصول استراتژیک در سال جاری نشانه اعتماد متقابل 
میان دولت و کشاورزان است و انشاالله این اعتماد با پرداخت به موقع مطالبات کشاورزان بیش از گذشته تقویت 
خواهد شد.رئیس جمهور در ادامه ضرورت صیانت از منابع طبیعی، مراتع و جنگل ها را مورد اشاره قرار داد و با 
یادآوری مسئولیت  مهم وزارت جهادکشاورزی در این حوزه، تصریح کرد: هر گونه دست اندازی به منابع طبیعی، 
اراضی ملی و اراضی جنگلی کشور، خصوصا از سوی دستگاهها و نهادها خط قرمز دولت مردمی است و وزارت 
جهادکشاروزی باید بدون تسامح و مماشات با متخلفان برخورد و از این ثروت ملی صیانت کند.آیت الله رئیسی در 
بخش دیگری از سخنان خود مسئولیت های وزارت جهادکشاورزی در حوزه حفظ سلامت و بهداشت محصولات 
کشاورزی را به مدیران ارشد این وزارتخانه گوشزد کرد و با اشاره به گزارش ارائه شده مبنی بر استقرار واحد کنترل 
کیفیت در همه گلخانه های بزرگ کشور و کنترل سموم به صورت هفتگی، افزود: حفظ سلامتی و بهداشت 
محصولات باغی، گلخانه ای و کشاورزی برای مصرف داخلی و صادرات جزء اصولِ اغماض ناپذیر دولت مردمی 
است و وزارت جهادکشاورزی در این زمینه مسئولیت بزرگی بعهده دارد. ضرورت تحول آفرینی در حوزه کشاورزی، 
مهم ترین محور بخش پایانی سخنان رئیس جمهور در جلسه با مدیران ارشد وزارت جهاد کشاورزی بود. دکتر 
رئیسی با تاکید بر ضرورت تدوین برنامه تحولی برای توسعه تولید و ارتقای کیفیت محصولات کشاورزی، گفت: 
در تمام برنامه های تحولی، بعد از اراده و برنامه تحول، آنچه اهمیت دارد و به نوعی پیشران تحول محسوب 

می شود، نقش نیروی انسانی است. 

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر اینکه وزیر راه و شهرسازی 
باید شخصا برای ساماندهی وضعیت ایرلاین ها ورود کند، گفت: عملا شاهد یک نظارت 

نمایشی و چراغ سبز سازمان هواپیمایی کشور برای افزایش قیمت ها هستیم.
کمال حسین پور در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر ضرورت ممانعت از گران فروشی ایرلاین ها در ایام اربعین، بیان 
کرد: متاسفانه این روزها صنعت هوایی کشور با رهاشدگی و بازگشت به عقب و افت و نزول شدید دست و پنجه 

نرم می کند. تعداد پروازها هر روز کم و کمتر شده و تاخیر و نقص فنی هواپیماها بیشتر شده است.
وزیر راه و شهرسازی مسئول وضعیت نابسامان ایرلاین ها است

وی در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر علی رغم افت شدید در خدمات ایرلاین ها قیمت ها هم سر به فلک 
کشیده است. وزیر راه و شهرسازی مسئول وضعیت نابسامان موجود در این حوزه است. ایرلاین ها وقتی می بینند 
نظارت دقیقی وجود ندارد و مردم هم مجبور هستند از خدمات حداقلی آنها استفاده کنند، با هماهنگی با یکدیگر، 

به سمت افزایش قیمت سوق پیدا می کنند.
سازمان هواپیمایی در گرانی بلیت پروازها منفعل است

نماینده مردم سردشــت و پیرانشهر در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: وقتی عرضه کم و تقاضا برای 
دریافت خدمات پروازی زیاد باشد در یک فضای شبه انحصاری، ایرلاین ها هر  کاری که اراده کنند انجام می دهد 
مخصوصا اگر نظارتی هم وجود نداشته باشد. سازمان هواپیمایی کشوری به عنوان نماینده دولت و ناظر بر عملکرد 
ایرلاین ها در موضوع گرانی ها بسیار منفعل است. حسین پور تاکید کرد: عملا شاهد یک نظارت نمایشی و چراغ 
سبز سازمان هواپیمایی کشور برای افزایش قیمت ها هستیم. وزیر راه و شهرسازی باید شخصا به این موضوع 
ورود کند و مانع از افزایش قیمت ها شود. مجلس هم مخالف هرگونه افزایش قیمت چه در ایام اربعین و چه در 

سایر ایام است و حتما به این موضوع ورود می کند.

بررســی ها از وضعیت بازار اسباب بازی نشان می دهد 
قیمت بعضی از محصولات به میلیارد رسیده است. این 
در حالی است که هنوز در مناطقی از تهران خانه هایی 
با کمتر از نرخ یک میلیارد تومان پیدا می شود. به نظر 
می رســد ضعف در داخلی سازی و وابستگی به واردات 

ازجمله عوامل ایجاد چنین شرایطی باشند.
به گزارش تجارت نیوز، قیمت برخی از انواع اسباب بازی وارداتی در 
ایران از مرز یک میلیارد تومان هم گذشته است. گرچه در سایت هایی 
مانند دیجی کالا لوکس ترین اسباب بازی ها در محدوده هشت میلیون 
تومان قرار دارند، اما در برخی فروشگاه های آنلاین محصولاتی نظیر 
ربات یا ماشین کنترلی و شارژی تا بیش از یک میلیارد و 300 میلیون 
تومان هم قیمت خورده اند. همچنین نمونه هایی از لگو هم وجود دارد 

که تا 100 میلیون تومان فروخته می شود.
این ها قیمت هایی است که پیش از این در بازار مسکن و خودرو رواج 
داشت، اما حالا در بازارهای کوچکی نظیر اسباب بازی هم به چشم 
می خورد. البته این نرخ ها را نمی توان به تمام بازارها تعمیم داد، اما این 
پرسش مطرح است که چرا این محصولات از گران ترین خودرو داخلی 
هم قیمت بالاتری دارند. همچنین گرچه خرید خانه در تهران دیگر 
شبیه به یک رؤیا می ماند، اما در شرایط کنونی بازار هم هنوز می توان 

در جنوب تهران واحدهایی پیدا کرد که به میلیارد نرسیده اند.
قیمت میلیاردی اسباب بازی معقول است

عماد ارغند، طراح و تولیدکننده اسب بازی، در گفتگو با تجارت نیوز 
گفت: قیمت این محصولات در مبدا گران است؛ با توجه به قیمت ارز 
و ضرب آن در ریال بالارفتن نرخ ها منطقی به نظر می رسد. عوارض 

گمرکی، هزینه ترخیص بار، حمل بار و … نیز ازجمله عوامل دیگری 
هستند که بر قیمت نهایی محصول تأثیر می گذارند. اکنون بازار بیشتر 

کالاهای وارداتی در چنین شرایطی قرار دارد.
او ادامه داد: البته بخش قابل توجهی از اســباب بازی ها هم قاچاق 
هستند. در این بین ما طیف گسترده ای از اسباب بازی ها در بازار تولید 
داخل هستند و با قیمت های معقولی به دست مصرف کننده می رسند. 

این تولیدات از کیفیت مطلوبی هم برخوردارند و صادر هم می شوند.
نمی توان به شکل سلبی قیمت ها را پایین نگه داشت

ارغند با اشاره به آزادبودن قیمت گذاری ها در بازار تشریح کرد: شورای 
نظارت بر اسباب بازی نباید نظارت سلبی داشته باشد. نمی توان صاحب 
ســرمایه را محدود به واردات کالاهای بخصوصی کرد. نظارت این 
سازمان نظارت ایجابی اســت. یعنی با اولویت معرفی و حمایت از 
کالای داخلی با کیفیت، استاندارد و با قیمت معقول فعالیت می کند.
وی در پایان اشــاره کرد: نباید مبنای ارزیابی را بر کالاهایی بگذاریم 
که قیمت سرسام آور دارند. ما اسباب بازی باکیفیت و داخلی داریم. تنوع 
قابل ملاحظه ای هم دارد. البته به اندازه ای نیست که بازار را اشباع کند.
تدوین شیوه نامه نظارتی بر فروش اسباب بازی اینترنتی

گفتنی اســت که سازمان نظارت بر اســباب بازی در حال تدوین 
سازوکاری برای فروش سایت های آنلاین است. شیوه نامه هایی برای 
نظارت بر فروش اسباب بازی در سایت ها تدوین شده است. در حال 
حاضر صاحبان سایت ها با شورای نظارت بر فروش اسباب بازی در حال 

تنظیم این شیوه نامه ها هستند.
احتمالا اصلاحاتی بر این شیوه  نامه ها اعمال می شود و اجرای آن تا 

قبل از پایان تابستان به نتیجه می رسد.

با توجه به داغ شدن بازار گمانه زنی پیرامون حصول توافق اتمی، بار دیگر این 
مسئله مطرح شده که نتیجه احیای برجام بدون پذیرش FATF چه خواهد 

بود؟
با توجه به داغ شدن بازار گمانه زنی پیرامون حصول توافق اتمی، بار دیگر این مسئله مطرح شده 
که نتیجه احیای برجام بدون پذیرش FATF چه خواهد بود؟علی بیگدلی، استاد دانشگاه شهید 
بهشتی و کارشناس روابط بین الملل به تجارت نیوز گفت: کشورهایی که FATF را پذیرفته اند 
به سه دسته تقسیم می شوند. یک دسته کشورهایی هستند که داوطلبانه این موضوع را پذیرفته اند 
و جزو اعضای گروه اقدام مالی هستند. گروه دوم شامل کشورهایی می شود که بنا بر پیشنهاد 
اعضای FATF این پیمان را پذیرفته اند. گروه سوم نیز کشورهایی مانند ایران و کره شمالی 
هســتند که به طور کلی این پیمان را از اساس نپذیرفته اند.این استاد دانشگاه ادامه داد: کشور 
ما فعلا در گروه سوم این دسته بندی قرار می گیرد، بنابراین بخش عمده ای از مواهب بازرگانی 
بین المللی از ما دریغ می شود. از طرفی هم ما عضو پیمان سوئیفت نیز نیستیم و این موضوع کار 

را به مراتب دشوارتر می کند.
FATF محدودسازی گزینه های سرمایه گذاری بدون پذیرش

این کارشناس مسائل اروپا و آمریکا بیان کرد: اما نباید فراموش کرد که ما شرایط بسیار سختی 
را برای ســرمایه گذاری شرکت های خارجی در ایران به وجود آورده ایم. این اتفاق باعث شده تا 
دستمان برای انتخاب شرکت ها بسیار بسته باشد. تنها گزینه های محدودی وجود دارند که این 
شرایط را پذیرفته و امکان کار کردن با این محدودیت ها را دارند.وی تاکید کرد: البته در سال 2015 
که توافق برجام شد نیز ما FATF را نپذیرفته بودیم اما تعداد زیادی از شرکت های خارجی راهی 
ایران شدند. این اتفاق چند دلیل داشت و اگر بار دیگر شاهد احیای برجام باشیم چنین اتفاقی رخ 
نخواهد داد. نکته اول اینکه در آن دوره حساسیتی که امروزه نسبت به بحث FATF می بینیم 
وجود نداشت.این استاد روابط بین الملل به تجارت نیوز گفت: ثانیا تعداد زیادی از شرکت ها اعم از 
توتال به صورت غیرمستقیم با ایران وارد تعامل شدند. برای مثال بخشی از شرکت های کره جنوبی 
که تحریم های ثانویه آمریکا را نیز پذیرفته اند در قالب غیرمستقیم و در حوزه های مشخصی با ایران 

کار خواهند کرد. اما به طور کلی تا زمانی که ما این پیمان ها را نپذیریم فعالیت مان در چارچوب 
تجارت بین الملل رسمیت ندارد.

چند استثناء وجود دارد!
بیگدلی عنوان کرد: البته تحریم هایی که بر علیه ایران وضع شــده و در صورت احیای برجام 
برداشته خواهد شد، تحریم هایی هستند که خیلی نیازی به رفع مانع FATF ندارند. به عبارتی 
تعدادی از شــرکت هایی که در صورت لغو تحریم های نفتی با ایران کار خواهند کرد خود را به 
FATF مقید نمی دانند.وی افزود: در واقع بدون پذیرش FATF فعالیت و حضور ما در محافل 
اقتصادی و بازارهای بین  المللی بسیار دشوار است. اما برخی از شرکت هایی که مقرر شده در صورت 
رفع تحریم با ایران به همکاری بپردازند با در نظر گرفتن این موضوع کار خود را آغاز خواهند کرد.

ورود سرمایه خارجی در نتیجه احیای برجام قطعی است؟
این تحلیلگر سیاست خارجی یادآور شد: به هیچ عنوان شاهد هجوم سال 2015 شرکت های 
خارجی برای سرمایه گذاری در ایران نخواهیم بود. این موضوع نیز چندین دلیل دارد؛ یکی مسئله 
نپذیرفتن FATF است. اما مسئله اصلی مربوط به تحولات سیاسی در ایالات متحده است. 
ســرمایه گذار خارجی این اطمینان را ندارد که دو سال بعد در صورت روی کار آمدن جمهوری 

خواهان برجام پابرجا خواهد بود یا خیر؟
یک ادعای عجیب!

اســتاد دانشگاه شهید بهشتی به ادعای عجیب یک رسانه اشــاره کرد. وی گفت: برخی از 
رسانه های نزدیک به شورای امنیت ملی مدعی شده اند که تلاش هایی شکل گرفته که دولت 
بایدن کاری کند در حدود 2 سال و چند ماهی که از دولت دموکرات ها باقی مانده، ۴ سال دیگر به 
عمر برجام اضافه کند! طبق ادعای این منابع خبری دولت بایدن نیز این موضوع را پذیرفته است.
بیگدلی در پایان خاطرنشــان کرد: اما با توجه به ظرفیت های قانون اساســی ایالات متحده 
اصلا چنین امری امکان پذیر نیســت. فرض کنیم دولت بایدن دو سال دیگر کاخ سفید را به 
جمهوری خواهان واگذار کند. در چنین شرایطی چگونه ممکن است که بایدن و دموکرات ها بتوانند 

۴ سال دیگر به عمر برجام اضافه کنند؟

 چراغ سبز سازمان هواپیمایی کشوررئیسی: دست اندازی به منابع طبیعی خط قرمز دولت مردمی است
 برای افزایش قیمت پروازها

اسباب بازی های میلیاردی در بازار ایران  توافق چقدر دوام می آورد؟
نتیجه احیای برجام بدون پذیرش FATF  در داخلی سازی اسباب بازی ضعف داریم


